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رویداد

سرنشینانکشتیتایتانیک
ادامه از صفحه 2 | یکی از سنگک های گرم را 
به او می دهم، تشکر گرمی می کند و قول می دهد 
سلام مرا به روانپزشک زنش برساند! از تاکسی پیاده 
می شوم. می دانم همه ما سوار آن کشتی هستیم 
و شــاید در برخورد با کوه یخی که به دست خود 
آفریدیم، نابود  شویم، شاید این کارمای گونه  »انسان 
خردمند« است که در حضور چند ده هزاره  خود، 
گونه هایی چند میلیارد ســاله را نابود کرد؛ تجربه 
اضطرابی که از پیش بینــی این احتمال هولناک 
حس می کند، همان نابودی ای که شاید تمام آن 
جانداران به دســت او، بی خبــر و خاموش به کام 
آن رفتند. در نمره دهی به ســفر، به هر پنج مورد، 
مسیریابی، موزیک خوب، تمیزی و هم صحبتی 
و... ســتاره می دهم! همســفر برناردو برتولوچی، 
جرج کامرون و آلبرت انیشتین و یووال نوح هراری 
بوده ام و نیز تمام پیشینیان مان که قطعه قطعه  این 
کشتی را ساخته اند و به تدریج در حال تبدیل شدن 
به »خداگونه«هایی هستند که سرمستی شان از  
قدرت بیشتر است؛ از پیش بینی عواقب آن. همان 
قدرتی که همزمان در حال ساختن قطعه قطعه  

کشتی و نیز فربه کردن آن کوه یخ هولناک است.

 

اثرات اســتفاده بیش از حد از منابع زمین باعث نابودی 
جنگل ها، فرســایش خاک، از بین رفتن گوناگونیِ زیستی و 
افزایش دی اکسید  کربن در جو زمین شده است که مورد آخر، 
موجب تشدید گرمایش زمین و به وجود آمدن الگوهای شدید 
آب و هوایی شده است.  شبکه جهانی فوت پرینت در تاریخ 
۲۹ ژوئیه سال ۲۰1۹ میلادی اعلام کرد که انسان ها از سقف 

حداکثری استفاده از منابع طبیعی  در این سال عبور کرده اند. 
رسیدن به این میزان مصرف، آن هم پنج ماه مانده به پایان سال 
میلادی، نشان می دهد که انسان 1.75  برابر سریع تر از توانایی 
بازسازی منابع طبیعی به وسیله اکوسیستم ها، از این منابع 
استفاده می کند . در این تصویر اینفوگرافیک که  توسط ایسنا 

تهیه شده، این وضع بررسی شده است. 

برایمردمجهان،زمینکافینیست!

گزارش تصویری
بحثی تازه در مورد حقوق زنان

مادرانبرایدریافتمدارکفرزندشانچهکارکنند؟
چند روز پیش کاربری در توییتر نوشت: »پرونده تحصیلي دخترم رو تحویل من 

مادر ندادن. از عصبانیت گریه ام بند نمیاد.«
این توییت باعث شد بحث درباره »ولایت پدر و جد پدری بر فرزند« و همچنین 
موضوع حضانت و ولایت مادر دوباره داغ شــود. خیلی ها آمــوزش و پرورش را به 
کاسه ای داغ تر از  آش قانون متهم می کردند و عده ای دیگر می گفتند تا قانون مادر 
را به عنوان قیم قانونی نشناسد، مدارس چاره ای غیر از کاری که درحال حاضر انجام 
می دهند، ندارند. از آن طرف این توییت تجربه های مشابه دیگری را هم مطرح کرد؛ 
مانند گرفتن موافقتنامه از پدر برای تحویل دادن بچه به مادرش بعد از تمام شدن 
ساعت مدرسه و مهدکودک. وقتی به قانون مراجعه می کنیم، می بینیم که حضانت 
کودک بعد از هفت سالگی در شرایط عادی با پدر است. به آیین نامه های آموزش و 
پرورش هم که نگاه می کنیم، می بینیم همین قانون را مدنظر قرار داده اند و در این 
مورد ابلاغ کرده اند:   »به لحاظ قانونــی، طفل صغیر تحت ولایت قهری پدر و جد 
پدری خود می باشد، مگر اینکه حضانت یا نگهداری طفل با رعایت مقررات به مادر 
یا فرد دیگری منتقل شده باشد.« که در این صورت هم متقاضی دریافت مدارک 
تحصیلی باید ادعایش را ثابت کند. زهرا فرشچی، حقوقدان و فعال زنان در این مورد 
می گوید:   »آن چه که باید مدنظر قرار گیرد، تلاش برای تغییر قانون است اما تا قبل 
از آن، باید به زنان حقوقشان را آموزش بدهیم و بگوییم که آنها می توانند وکالت تمام 
امور مربوط به قیمومیت و حضانت فرزندشان را از بدو تولد از پدرش بگیرند، بدون 
این که حقوق خود او را نقض کنند؛ یعنی به صورت وکالتنامه اینها را مطالبه کنند 
تا بعدا به مشکلات این چنینی برخورد نکنند. اگرچه این که یک مادر برای دریافت 
پرونده تحصیلی فرزندش باید وکالتنامه به مسئول مدرسه ارایه کند، چیزی از رنج 

تحقیر او کم نمی کند اما حداقل مانع قانونی را از پیش پایش برمی دارد.«

بختیاری، سخنان رئیسی را در کاهش 63 حساب قوه قضائیه تأیید کرد

تنها5حساببا3امضا
مرتضی بختیاری، رئیس کنونی کمیته امداد و از مسئولان قضائی سابق در برنامه 
دستخط در شبکه 5 درباره ماجرای 63 حساب قوه قضائیه در دوران آملی لاریجانی 
صحبت کرده اســت. بختیاری درباره این حساب ها گفت: »60 و خُرده ای حساب 
قوه قضائیه حالا به پنج حساب و سه امضا محدود شده است.« پیش از این نیز ابراهیم 
رئیسی، رئیس قوه قضائیه درباره حساب های بانکی متعلق به این قوه و ریاست آن  
که در چند سال گذشته خبرساز شده بود، گفته بود که این حساب ها به پنج حساب 

کاهش می یابد و از این پس، چک های آن سه امضا خواهد داشت.
جنجال بر ســر حســاب  های مالی قوه قضائیه پس از آن بالا گرفت که  ســال 
1395محمود صادقی، نماینده مجلس از صــادق لاریجانی، رئیس وقت این قوه 
خواســت تا درباره »شــایعه« واریز هزاران میلیارد تومان از حساب های این نهاد 

حکومتی به این حساب ها خود توضیح دهد.
پس از این اظهارات، صادقی تحت تعقیب قضائی قرار گرفت و صادق لاریجانی 
نیز اعلام کرد که نگهداری پول های قوه قضائیه در حساب های شخصی رئیس قوه با 

مجوز رهبری صورت پذیرفته و از  سال 1374 رواج داشته است.
بعدها ابراهیم رئیسی در نخســتین گفت وگوی تلویزیونی خود پس از تصدی 
ریاست قوه قضائیه در اسفندماه 1397، به تعیین تکلیف درباره حساب های بانکی 
قوه قضائیه پرداخت. رئیسی گفته بود تعداد این حساب ها کمتر از 63 تا بود و اکنون 
هم به 5 حساب کاهش پیدا کرده است. او گفته بود که این حساب ها امکانی برای 
قوه قضائیه است تا »وقتی بودجه های مصوب کفاف هزینه های دستگاه را نمی داد از 

آن استفاده شود«.
در  سال 1395، ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیسیون حقوقی مجلس نیز در واکنش 
به جنجال این حساب ها گفت که بانک ها حاضر نبودند به حساب های بانکی قوه 
قضائیه سود بدهند، به همین دلیل این مبالغ به حساب های شخصی منتقل شد تا 

بتوان از سود آن استفاده کرد.

ذره بین

ذره بین یک وکیل دادگستری در گفت وگو با »شهروند«: »عباسی 
به دلیل سخنرانی های جنجالی دستگیر شده و حالا باز هم 
سخنرانی دارد و این یعنی مجرم، جرمش را تکرار کرده است. 
در نتیجه دادستان می تواند مجازات مجزایی برای این جرم 

تعیین کند.«
22  مرداد ماه امســال بود که خبر آمد حســن عباسی، 
تحلیلگر سیاســی، دســتگیر شــده اســت. عباسی که 
ازجمله چهره های پرحاشــیه ســال های گذشته است و 
سخنرانی هایش اغلب با حواشــی مواجه شده است، این بار 
از سوی سازمان قضائی نیروهای مسلح و با شکایت معاون 
حقوقی وزارت اطلاعات بازداشــت شد. دلیل بازداشت هم 
این بود که عباسی طی یک سخنرانی، مطالبی درباره وزارت 
اطلاعات و برخی ارتباطات با کانال های خبری مطرح کرده 
بود که نهایتا با شکایت این وزارتخانه احضار و بازداشت شد. او 
پیش از این هم در  سال 95 و با شکایت ارتش ایران بازداشت 
شده بود. ماجرای آن دستگیری هم به یکی از سخنرانی های 
قدیمی اش و به  سال 89 برمی گشــت که عامل اعتراضات 
فراوانی شد و چند تن از فرماندهان ارتش از او شکایت کردند 

که درنهایت و پس از چند روز آزاد شد.
دستگیری اخیر اما برای عباسی هفت ماه حبس به دنبال 
داشت و با آن که برخی خبرگزاری ها خبر آزادی او را منتشر 
کردند، اما مهــدی جعفری نژاد، وکیلش، اعــلام کرد که 
موکلش در حال گذراندن دوران محکومیتش است. با این 
حال نصب برخی بنرها شبهه های بسیاری ایجاد کرده است؛ 
نمونه اش بنری است که حسینیه باغ بهار منتشر کرده است. 
در این بنر عباسی در کنار احمد خاتمی و امام جمعه ملایر 
به  عنوان سخنران قرار دارد و قرار است به مدت سه شب از 
سی مرداد در این حسینیه سخنرانی کند. این در حالی است 
که خبری رســمی از مرخصی او وجود ندارد و وکیلش هم 

اعلام نکرده که آیا عباسی به مرخصی رفته یا خیر. این مورد 
پرســش های فراوانی ایجاد کرده که روند مرخصی گرفتن 
افراد در زندان به چه نحو اســت. پیمان حاج  محمودعطار، 
وکیل دادگستری، در پاسخ به »شهروند« می گوید که »روال 
عــادی دادن مرخصی در جرایم عادی اعــم از جرایم قابل 
گذشت یا غیر قابل گذشت این است که حداقل یک هفته از 
تاریخ اجرای حکم قطعی گذشته باشد. قبل از این مدت در 
صورت گواهی پزشک قانونی امکان اهدای مرخصی وجود 
دارد و جرم عباسی هم در دســته جرایم عمومی است که 

شامل همین موارد می شود.« 
نکته محــل بحث دراین باره این اســت که بســیاری از 
مجرمان جرایم مختلف امکان مرخصی برایشان به سختی 
فراهم می شود و اما این روند درخصوص افرادی چون حسن 
عباسی متفاوت است. »روند اعطای مرخصی این است که 
افراد بعد از یک هفته درخواست بدهند و بعد هم قاضی بنا 
بر تشخیص اش می تواند با تعیین تأمین مناسب مرخصی 
دهد. این رونــد درباره زندانیان امنیتی متفاوت اســت. در 
پرونده های امنیتی فقط قاضی تصمیم نمی گیرد و مراجع 
امنیتی هم باید اعلام نظر کنند. این درحالی است که پرونده 
حسن عباسی امنیتی نیست و در نتیجه ممکن است قاضی 
مرخصی داده باشــد.« او همچنین درباره سخنرانی حسن 
عباسی هم می گوید »وقتی مجرمی به دلیل انجام جرمی 
بازداشت می شود قرار بر این اســت که این بازداشت عامل 
پیشگیری او و دیگران از ارتکاب به آن جرم باشد. این درحالی 
است که درباره عباسی چنین اتفاقی نیفتاده.« عطار می گوید 
عباسی به دلیل سخنرانی های جنجالی دستگیر شده و حالا 
باز هم سخنرانی دارد و این یعنی مجرم، ممکن است جرمش 
را تکرار کند. در نتیجه دادستان می تواند مجازات مجزایی 

برای این جرم تعیین کند.

مردم می پرسند کسی که زندانی است، چطور سخنرانی می کند؟

حسنعباسی
ومرخصیهایعجیباش

  در پنجاه کیلومتری شهر همدان و ده کیلومتری شهر ملایر نزدیکی شهر جوکار ، محل دفن زباله های 
شهر ملایر است که متاسفانه هر روز بیشتر از روز قبل زمین و هوا را آلوده می سازد. )مهر(

  دکترمنصــور غلامــی، وزیر 
علوم، تحقیقــات و فناوری روز 
گذشــته )دوم شــهریور( ماه 
به کردســتان ســفر کــرد و در 
این ســفر یــک روزه از پروژه 
بهره وری مصــرف آب از طریق 
کشــت انتظاری ســیب زمینی 
مزرعــه تحقیقاتــی دانشــگاه 
و  دهــگلان  در  کردســتان 
چند پــروژه در دســت اجرای 
دانشگاهی بازدید کرد و کلنگ 
زنــی دو پــروژه جدیــد دیگر 
از جملــه برنامه هایــش بــود. 

)ایسنا(

  تصویری که می بینید، مربوط است به اقدام جالب یک هنرمند در ساخت مجسمه هایی از فلزهای 
بازیافتی در قائمشهر؛ دورریزهایی که به چشم ما زباله می آیند اما در دست این هنرمند به این شکل و 

شمایل درآمده اند. )ایرنا(

  کفاش بامعرفت روی برگه ای نوشته: »برای افراد بی بضاعت کفاشی رایگان می باشد«.  )مشرق(
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عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در گفت وگو با خبرنگار شــبکه تلویزیونی NBC، در پاسخ به این 
سوال که دولت ترامپ در رســیدن به هدف خود مبنی بر به صفر رساندن صادرات نفت ایران، تا کجا پیش رفته 
است، گفت: »امروز نقل قولی را از آقای ترامپ می خواندم که گفته بود »صادرات نفت ایران از حدی که من فکر 
می کردم، پایین تر است« و این درحالی است که رئیس جمهوری آمریکا گفته بود که صادرات نفت ایران را به صفر 
می رساند. از این رو و با توجه به این صحبت، پس الان باید صادرات نفت ما منفی می شد، اما این اتفاق نیفتاد و ما به 
صادرات نفت خود ادامه می دهیم. البته صادرات نفت ما درحال افزایش نیز هست و از روش های غیرمتعارف کار 

خود را پیش می بریم.«

رئیس کل بانک مرکزی:  

صادراتنفتما
درحال

افزایشاست
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در هر یک از اتاق های منزل 
یا محل کار مکان های امن 
را تعیین کنید. این مکان 

می تواند زیر یک میز محکم، 
یا کنار دیوار داخلی به دور از 

پنجره باشد.

ادامه از صفحه اول|  این انتظاری است که از بقیه مدیران   
کشور هم داریم. کســانی که خیلی وقت ها اشکالات را گردن 
نمی گیرند و فقط ماســت مالی می کنند، کــه مدیران خاطی 

زیردست شان را به جای توبیخ و بازخواست، تشویق می کنند.
دو- آذری جهرمی با این سوال مواجه است که چرا مدیرانش 
کارانه دایمی می گیرند و این که چنین پاداشی حق الناس هست 
یا نه. درحالی  که می دانیم قریب به اتفاق کارمندان با کمترین 
حقوق گــذران زندگی می کننــد، گام بعدی وزیــر می تواند 
شفاف سازی این موضوع باشد که مدیران شرکت زیرساخت- 
که همیشــه به دلیل حوزه عملکردش با انتقادات و بدبینی ها  
مواجه است- چقدر حقوق و کارانه می گیرند. بابت چه این مبالغ 

را می گیرند.
آذری جهرمی حتی می تواند شــفافیت مالی و رســیدگی 
به تخلفات مالی را از ادارات زیردســتش شروع کند. حالا که 
قوه قضائیــه قبراق اســت و دارد یک به یک یقــه خیلی ها را 
می گیرد، چرا نباید کمک کرد تا به تخلفات مالی ســامانه ها 
و اپراتورها و قراردادهای این حوزه رســیدگی شــود؟ راستی 

سپرده های مردم دست همراه اول چه شد بزرگوار؟ 
سه- محبوبیت هیچ بد نیســت. این که کسی از محبوبیت 
خوشش بیاید هم اشکالی ندارد. مسأله جایی است که کسی 
بخواهد بابت محبوبیت بیشــتر رفتاری غیرواقعی داشــته 
باشــد، که وعده بدهد و بیش از حد مقابل دوربین قرار بگیرد 
و مســئولیت هایش را فراموش کند. وزیر جوان روی لبه تیغ 

است. می تواند هوشمندانه ورق را به نفع خود برگرداند و با رفتار 
مسئولانه اش از همه این محبوبیت برای عملی کردن مطالبات 
عمومی استفاده کند، یا می تواند با افتادن به دام پوپولیسم همان 
راهی را برود که برخی اساتید در گذشته رفته اند و روح خود را با 

ابلیس تاخت زده اند. 
چهار- آقای آذری جهرمی پیش از این درباره قطعی اینترنت 
در ســال های گذشــته فاش گویی هایی کرده که به اعتراف و 
گاف تعبیر شــده. وزیر می تواند تکلیف خود را در این زمینه 
روشن کند: با درمیان گذاشــتن واقعیات با مردم و ایستادگی 
در مقابل پروژه های محدودسازی و هزینه های کمرشکن شان 
و درنظرگرفتن مصالح اجتماعی. ادامه سیاســت  یکی به نعل 
و یکی به میخ و طفره رفتن و صراحت نداشــتن بــا مردم، از 
آذری جهرمی مدیری خواهد ساخت که در ظاهر هم خاکی و 

صمیمی باشد، در باطن فرقی با نامدیران نخواهد داشت.  
پ.ن. روزنامــه شــرق بــرای مشخص شــدن دریافتــی 
رئیس جمهوری ها با دفتر ریاست جمهوری چند کشور مکاتبه 
کرده و جالب این کــه هند و کانادا و اتریش و اســترالیا و چند 
کشور اروپایی دیگر پاســخ داده اند و مبالغ را اعلام کرده اند، اما 
چین و روسیه و ترکیه و ایران پاسخی نداده اند. جای خوشحالی 
ندارد. کاش در تأکید بر شــفافیت که خود آقای روحانی بارها 
از آن گفته اند، به این خبر واکنش نشــان داده می شد. وقتی در 
دولت وزیری مثل آذری جهرمی داریم که بابت قطعی اینترنت 
پاسخگوست، چرا نباید این رفتار تعمیم داده شود. حیف نیست؟
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